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حکمت 347
امام)ع( فرمود: مدح و ستايشِ بیش 
از حد استحقاق، تملق است و كمتر 
از اس��تحقاق، عجز و درماندگى يا 

حسد است. 

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي با اعلام اينکه از امروز خريد 
و فروش هاي خارجي نمايش�گاه بين المللي كتاب تهران با 
دلار 4هزارو200 تومان انجام مي ش�ود، گف�ت: با دو بخش 
لاتين و عربي هم توافق كرديم تا برايشان تأمين ارز شود. 
س��یدعباس صالحي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در حاشیه 
بازديد از نمايش��گاه كتاب در جمع خبرن��گاران درباره بخش 
بین الملل نمايشگاه كتاب و جلسه شب گذشته با معاون اول 
رئیس جمهور در راستاي تخصیص ارز گفت: در ارتباط با خريد 
كتاب هاي خارجي و نوسانات ارزي كه پديد آمد، دولت تصمیم 
گرفت خريدهاي ارزي رسمي ما با ارز 4هزار و 200 تومان اتفاق 
بیفتد. در اين راس��تا روز گذشته در كمیته ارز با پیگیري هاي 
جهانگیري و همكاري بانك مركزي و همچنین اقداماتي كه از 
سوي دوستان ما از سوي معاونت فرهنگي انجام شد و بنده به 

نتیجه رسیديم و از امروز اين مسئله اجرايي شده است. 
صالحي در ادامه پیرامون اينكه تعداد كمي از ناش��ران تنها به 
وجهه نمايشگاهي مصلي اعتنا كردند و تنها به دلیل اين موضوع 
كتاب هاي خود را به نمايش گذاشتند و فروش ندارند، گفت: 

پديده تازه اي است و البته قابل توجه.
 اين ماجرا مي تواند به ما كمك كند تا وجه فروشگاهي نمايشگاه 
كتاب را به اصل نمايشگاه يعني نمايشگاهي كردن آن نزديك 
كنیم اما اين پديده تازه ای است ولي ش��وراي سیاستگذاري 
نمايشگاه كتاب براي سال هاي آتي مي تواند برنامه ريزي كند تا 

به اين ماجرا به عنوان يك پديده قابل حمايت نگاه كنند. 
صالحي در پاسخ به سؤال خبرنگاري كه درباره مكان نمايشگاه 

كتاب و انتقال آن از شهر آفتاب به مصلي پرسید، اينطور پاسخ 
داد: اين سؤال جدي است اما پاسخ آن آسان نیست.

 به طور طبیعي ما مي خواهیم ش��رايط بهتري را هم به لحاظ 
مكان و هم مراجعه كنندگان داشته باشیم. طبیعي است مصلي 

براي نمايشگاه كتاب ساخته نشده است.
 بايد جايي را تدارك ببینیم كه براي 10 روز نمايش��گاه كتاب 
در سال مهیا باشد. در میان مكان هايي كه ما در فضاي موجود 
داريم چند محل گزين��ه جاري و موجود نیس��تند كه آن هم 

روشن است.
 وزير ارشاد خاطرنشان كرد: دو گزينه باقي ماند. مصلاي امام 
خمیني و شهر آفتاب. ما بايد ببینیم كدام يك از دو مجموعه 
براي ناشرين و مخاطبان ما مي تواند لذت بخش تر باشد. ممكن 
اس��ت هیچ يك از اين دو حائز نمره 20 نباش��ند اما مهم اين 
اس��ت كه در فاصله اي كه میان نمرات پیدا مي كنند كدام يك 

مقبول تر باشد.

وزير ارشاد در جمع خبرنگاران در نمايشگاه كتاب:

ارز 4200توماني به نمايشگاه كتاب رسيد

   جواد محرمي
جش�نواره فيلم كن امروز هفتاد و يکمين دوره 
خود را با نمايش تازه ترين ساخته اصغر فرهادي 
به عنوان فيلم افتتاحيه آغاز مي كند؛ جشنواره اي 
كه يکي از اصلي ترين حواش�ي آن به مد لباس، 
جواهر و نيز قايق هاي تفريحي و زنان و دختران 
مربوط مي شود و اين رويداد به ظاهر هنري را به 
يك شوي كامل تبديل مي كند. درباره اين رويداد 
فرهنگي غرب گفت وگويي با سعيد مستغاثي، 
پژوهش�گر و كارشناس س�ينما انجام داده ايم. 
جش�نواره فيلم كن از آغاز پيدايشش 
در كوران جن�گ دوم جهاني تا به حال 
فراز و نش�يب هاي زيادي را پشت سر 
گذاشته و الان نزديك به سه دهه است 
كه لقب بزرگ ترين رويداد هنري اروپا 
را يدك مي كش�د. كن چگون�ه به اين 

جايگاه رسيد؟ 
كن در واقع ويترين فرهنگي اتحاديه اروپاست و با 
پول اسپانسرها و كمپاني هاي وابسته به سرمايه داري 
جهاني مي چرخد. جش��نواره ك��ن در اصلي ترين 
مانیفست و اهدافش استقلال از سینماي هالیوود 
و هضم نش��دن در آثار كمپاني ه��اي امريكايي را 
تعیین كرده بود. در دهه ه��ای 50 و 60 امريكا در 
حال بلعیدن تمام سالن هاي سینماي جهان بود و 
آنها مي خواستند هويت مستقلي براي خود تعريف 
كنند. اين مقابله البت��ه ايدئولوژيك نبود. اصطلاح 
سینماي هنري در برابر سینماي تجاري هم از همان 

زمان شكل گرفت. 
اصطلاحي ك�ه نباي�د آن را زياد دقيق 
تلقي كرد و از پشتوانه مفهومي معقولي 

هم برخوردار نيست. 
تا حدودي همینطور است، سینماي روشنفكرانه، 
مخاطب خاص، موج نو و امسال اينها از همان زمان 

شكل گرفت و پرورش پیدا كرد. 
برخ�لاف  غرب�ي  جش�نواره هاي 
جش�نواره هاي هنري كه م�ا در ايران 
برگزار مي كنيم با وجود جهت گيري هاي 
مفهومي كه دارند با نام ش�هر شناخته 
مي ش�وند و ظاهراً قرار نيس�ت تابلوی 
مشخصي داش�ته باش�ند، البته دبير 
جشنواره برلين چندسال پيش به طور 
علني اعلام كرد كه از آثار سياسي خاص 
حمايت مي كند. اين تابلو نداشتن چقدر 

به آنها كمك مي كند؟
در غرب هم جشنواره هاي موضوعي وجود دارد ولي 
كن، ونیز و برلین ترجیح مي دهند بیشتر بر اساس 

نیازهاي روز جهت گیري داش��ته باشند و سفارش 
بدهند. براي مثال همین فیلم آق��اي فرهادي كه 
قرار است به عنوان فیلم افتتاحیه در كن به نمايش 
درآيد، سفارش اتحاديه اروپاست و 7میلیون دلار 
براي آن پرداخت شده اس��ت. فیلم گذشته ايشان 
هم به سفارش اتحاديه اروپا س��اخته شده بود كه 
درباره مسئله مهاجرت به اروپا بود؛ پديده اي كه چند 
سالي است آن را به عنوان يك اولويت موضوعي به 
فیلمسازها س��فارش مي دهند. موضوع تعارضات 
جنسیتي هم جزو اولويت سال هاي اخیر آنهاست. 
همجنس گرايي هم يك دهه اس��ت كه براي آنها 
اهمیت پیدا كرده است و شاهد يك موج مضموني 

در اين باره بوده ايم. 
چه برخوردي با موضوع رس�وايي هاي 
جنسي در هاليوود و مراكز فرهنگي و 
هنري غرب صورت گرفته اس�ت؟ آيا 
مي توانند از كنار اين مسئله به راحتي 

عبور كنند؟ 
درباره رسوايي هاي جنسي سعي مي كنند بیشتر 
سمت وس��ويي بدهند كه س��بك زندگي غربي 
زيرس��ؤال نرود، براي مثال چندس��الي است كه 
درباره رسوايي هاي جنسي اهالي كلیسا زياد فیلم 
مي سازند. اگر قرار باشد ريشه اين تجاوزات را دين 
نشان بدهند، كوتاهي نمي كنند اما اگر قرار باشد 
ارزش هاي فرهنگي غرب زير س��ؤال برود هرگز 
زير بار آن نمي روند. با اين مسئله جور ديگري هم 
بازي مي كنند، براي مثال رنگ فمنیستي و تضاد 
جنسیتي به آن مي دهند، به ويژه كه در غرب با موج 
اسلام گرايي هم روبه رو هستند و اگر افكار عمومي 
پي ببرند كه ريشه اين تجاوزها سبك زندگي غربي 
اس��ت به طور قطع با بالا رفتن سطح آگاهي هاي 
فكري ديگر نمي توانند جل��وي موج دين خواهي 
ايس��تادگي كنند. كاركرد جش��نواره هايي مثل 
كن هم اساساً پرت كردن حواس افكار عمومي از 
اتفاقاتي است كه در حال وقوع است. همین چند روز 
پیش بود كه يكي از وزراي زن در فرانسه خواهان 
اختصاص يك خط ويژه تلفني براي گزارش هاي 

جنس��ي ش��ده بود و اعلام كرد تهیه كننده فاسد 
هالیوودي اولین بار در جشنواره كن يكي از قربانیان 

خود را مورد تعرض قرار داده است. 
موض�وع ظاه�راً باي�د ابع�اد بس�يار 

وسيع تري داشته باشد.
همینطور اس��ت، موج افشاگري هاي جنسي فقط 
به مراكز فرهنگي غرب محدود نمي شود. اتحاديه و 
پارلمان اروپا از مراكزي است كه رسوايي هاي زيادي 
درباره آن علني شده و جالب است كه همین اتحاديه 
بودجه مي دهد تا فیلمس��ازي مثل اصغر فرهادي 
با مضامین مورد حمايت آنها برايشان فیلم بسازد. 
شما مطمئن باشید اصغر فرهادي درباره تعرض هاي 
جنسي در اروپا و غرب هرگز فیلم نخواهد ساخت 
مگر با قرائتي كه آنها دوست داشته باشند، البته اين 
رسوايي ها از اين نظر تازه به نظر مي رسد كه آنها به 
دلیل ابعاد گسترده موضوع نتوانستند بازتاب هاي 
رس��انه اي آن را كنترل كنند و به اصطلاح موضوع 
از دستش��ان در رفت، وگرنه اين مس��ئله همیشه 
در غرب مطرح بوده اس��ت. س��ه چهار سال پیش 
گزارش هاي مؤسسات غرب و براي مثال دانشگاه 
استكهلم تعرض جنس��ي به 50درصد زنان بالاي 
15 سال در كشورهاي سوئد، دانمارك و... را نشان 
مي داد. شما ببینید وقتي زنان سرشناس بزرگ ترين 
مراكز فرهنگي و سیاسي امنیت جنسي ندارند، زنان 
اقشار عادي جامعه در چه وضعیتي به سر مي برند؛ 
زناني كه به طور عادي از رسانه هاي قدرتمند براي 

پیوستن به جنبش me too برخوردار نیستند. 
يك نظرسنجي كه مؤسس��ه آلبرتا اخیراً انجام داد 
نشان مي داد ريشه تجاوزهاي جنسي دقیقاً همان 
مسائلي است كه دين اسلام به رعايت آنها تأكید دارد. 
از جمله تنها بودن زن و مرد در محیط هاي سربسته، 
استفاده از مش��روبات الكلي و اختلاط جنسي در 
مدارس. در غرب الان خانواده ها خواستار ثبت نام 
فرزندانشان در برخي مدارسي هستند كه در آنان 
تفكیك جنسیتي انجام مي شود يا در برخي كشورها 
خواستار تأسیس چنین مدارس��ي هستند. اينها 
مسائل و واقعیت هايي است كه جزو لیست سفارش 
اتحاديه اروپا به فیلمسازان نیست. اينكه مسئول بلند 
پايه اتحاديه اروپا خواهان آن مي شود كه مرد و زن 
غريبه تنها سوار آسانسور نشوند عمق بحران فرهنگي 
غرب را نشان مي دهد. اما شما ببینید جشنواره كن 
چه خوراك فرهنگي به مخاطبانش مي دهد. يك 
شوي كامل و فرش قرمزي كه ستاره هاي سینماي 
هالیوود آن را داغ مي كنند نه سینماي به اصطلاح 
هنري اروپا، يعني برخلاف مانیفست اين جشنواره 
اگر س��تاره هاي هالیوود در كن حاضر نباشند اين 

رويداد گويي چیزي كم دارد. 
اگر فیلم هاي امريكايي نباشد، كن از رونق مي افتد. 
آنها حتي ب��راي فیلم هاي امريكايي ح��ق وتو قرار 
داده اند و برخلاف آثار ديگر ك��ه نبايد پیش از كن 
به نمايش عمومي درآمده باش��ند اين قانون براي 
فیلم ه��اي امريكايي وجود ن��دارد، چون مي دانند 
رونق دهنده جش��نواره، آثار امريكايي است. ديگر 
از اينگمار برگمن خبري نیست. كسي در كن براي 
ديدن جعفر پناهي تره هم خرد نمي كند. منظورم 
مردم عادي هستند، چون كسي آثار او كه شباهتي 
به فیلم ندارند را اساس��اً نديده و نمي شناسد. شما 
در خیابان هاي هر كشور اروپايي كه قدم بزنید و از 
مردم راجع به پناهي سؤال كنید امكان ندارد نام او به 
گوشش هم خورده باشد ولي مردم اروپا همه جرج 

كلوني را مي شناسند.

اگر فيلم هاي امريكايي نباش��د، كن از 
رون��ق مي افت��د. آنها ب��راي فيلم هاي 
امريكاي��ي ح��ق وت��و ق��رار داده اند و 
برخلاف آثار ديگر كه نبايد پيش از كن به 
نمايش عمومي درآمده باشند اين قانون 
براي فيلم هاي امريكايي وجود ندارد

عزت شاهي:    رسانه

سريال هاي تاريخي تلويزيون مؤثر نيستند

 ابراهيم صميمي
 عزت الله مطهري )عزت شاهي( مبارز انقلابي گفت:  سريال هاي 
تاريخي كه ساخته مي شود خيلي كارساز نيست، چون طوري 
مي سازند كه خيلي تاريخي نيست و اثرگذاري اش كم مي شود. 
روز گذشته در جريان رونمايي از نشان گرامیداشت چهلمین سال 
پیروزي انقلاب اس��لامي كه با الهام از فرمايش��ي از مقام رهبري و 
عبارت »خورشید انقلاب« در بنیاد فرهنگي روايت فتح طراحي شده، 
عزت الله مطهري )عزت شاهي( در سخناني اظهار داشت: با ساخت 
سريال زندگي ام مخالفت كردم، چون با خاطراتم از دوران مبارزات 
انقلاب منافات داشت و مملو از مسائل عشقي بود، بنابراين به مدير 
شبكه گفتم اگر اين سريال را بس��ازيد، آن را تكذيب مي كنم!سن و 
سالي از صاحبان انقلاب گذشته است و به قول معروف به خاطره ها 
پیوسته اند، اين جوانان هس��تند كه بايد راه گذشته را ادامه دهند و 
ادامه انقلاب در گرو روشنگري براي نسل هاي سوم و چهارم انقلاب 
است. وي افزود: خوش��بختانه يا متأس��فانه با امكانات امروز مانند 

اينترنت و شبكه هاي مجازي، اگر كساني نباش��ند كه مباحث را با 
دروغ و فريب كمتري مطرح كنند، اين مس��ائل براي نس��ل جوان 
ايجاد اشكال مي كند. مطهري خطاب به اصحاب رسانه و قلم گفت: 
سعي كنید واقعیت ها را جلوه دهید ولو اينكه به مذاق عده اي خوش 
نیايد. بهترين راه اين است كه با مردم صادقانه برخورد كنیم، نه مانند 
برخي سريال هاي تلويزيوني كه صرفاً جنبه سرگرمي دارند و خالي 
از تاريخ نگاري هستند. وي تأكید كرد: تلويزيون قصد داشت از كتاب 
خاطرات من سريالي 26 قسمتي بسازد، من هیچ خواسته معنوي 
و مادي از آنها نخواستم، فقط تأكید كردم بايد واقعیت  ها بیان شود، 
مثلًا راضي نبودم خانم ها در مس��یر مبارزات مسلحانه قرار بگیرند، 
ضمن اينكه سريال  بايد پیام و محتوا داش��ته باشد، نه مانند برخي 
سريال ها كه ساواك را احمق و كارهايش را خنده دار جلوه مي دهد. 
خواسته ديگري هم داشتم كه فیلمنامه را بخوانم و از منظر هنري 
آقاي مرتضي س��رهنگي آن را تأيید كنن��د. راوي كتاب »خاطرات 
عزت شاهي« ادامه داد: خلاصه اينكه هفت، هشت قسمت فیلمنامه 
را خواندم و ديدم تنها چیزي كه در آن مطرح نیست، مسائل انقلاب 
اس��ت. در اين فیلمنامه نوش��ته بودند كه من با خانمي در پارك و 
خانه تیمي و... قرار دارم و درگیر ماجراهاي عاش��قانه مي ش��وم، به 
همین دلیل اعتراض كردم، گفتم اين خاطرات من نیست، گفتند 
اين ذهنیات شماس��ت! گفتم در ذهنیات من اين مزخرفات مطرح 
نیس��ت! نهايتاً مدير ش��بكه گفت ما اصلًا دوس��ت داريم هر طور 
مي خواهیم سريال را بسازيم! من هم گفتم هنوز زنده هستم و اگر 
بسازيد، آن را تكذيب مي كنم! درباره كتاب ها هم برخي از آنها داراي 

قهرمان  سازي هاي الكي و بت سازي هاي آبكي است.

جهانبخش سلطاني:
 برخي مسئولان در ساخت فيلم هاي 

دفاع مقدسی مانع تراشي مي كنند
جهانبخ�ش س�لطاني بازيگ�ر پيشکس�وت س�ينما و 
تلويزي�ون معتق�د اس�ت كه برخ�ي مس�ئولان ب�ه بهانه 
نداش�تن بودج�ه در تولي�د فيلم ه�اي دف�اع مقدس�ي 
مان�ع تراش�ي مي كنن�د، ام�ا اينه�ا هم�ه بهان�ه اس�ت 
چراك�ه دراص�ل دغدغ�ه اي ب�راي اي�ن موض�وع ندارند. 
جهانبخش سلطاني در گفت وگو با میزان عنوان كرد: مسئولان 
هیچ گاه مستقیم و علناً نمي گويند كه از فیلم هاي دفاع مقدسي 
حمايت نمي كنند اما مانع تراشي كرده و مشكلاتي را به وجود 

مي آورند.
 اين بازيگر تصريح كرد: تعداد قابل توجهي از هنرمندان در حال 
حاضر بیكار هستند در حالي كه تمايل دارند در فیلم هاي خوب 
و ارزشي كار كنند ولي استقبالي از اين موضوع نمي شود و اين به 

سینماي ما لطمه مي زند. 
...........................................................................................................

 امير نصيربيگي 
جايگزين احسان محمدحسني شد

 مراسم توديع و معارفه رئيس بسيج هنرمندان روز گذشته 
برگزار شد. 

احسان محمد حسني كه روز سوم مرداد سال 96 از سوي سردار 
غیب پرور رئیس سازمان بسیج مس��تضعفین به رياست بسیج 
هنرمندان منصوب شده بود از اين سمت كناره گیري كرد و ديروز 
مراسم توديع و معارفه رئیس جديد بسیج هنرمندان انجام شد و 

امیر نصیربیگي اين مسئولیت را بر عهده گرفت. 
 احسان محمدحسني كه در حال حاضر رياست سازمان اوج را بر 
عهده دارد از حدود پنج ماه پیش به بسیج هنرمندان نرفته بود و 

در اين مدت اين نهاد با سرپرست اداره مي شد. 
...........................................................................................................

 رونمايي معاون سيما 
از ماكت شهرك تلويزيوني و سينمايي

مرتض�ي ميرباق�ري مع�اون س�يما در جري�ان رونمايي از 
ماكت ش�هرك تلويزيوني و س�ينمايي، بر تس�ريع فرآيند 
تجمي�ع تولي�دات تلويزيون�ي در ش�هرك تأكي�د ك�رد. 
معاون سیما در بازديد از شهرك تلويزيوني و سینمايي از ماكت 
اين گنجینه تلويزيون رونمايي كرد. افتتاح استوديوي موسیقي، 
ساختمان تأسیسات و بازديد از استوديوي برنامه »سرحال« از 

ديگر بخش هاي اين بازديد بود. 
میرباقري با اشاره به س��اماندهي زيرساخت هاي شهرك اعم از 
آب، برق، فیبر نوري و اس��توديو بیان كرد: رونق شهرك نشانه 
رشد تولیدات تلويزيوني است. براي رس��یدن به نقطه مناسب 
نیازمند اجماع و اراده برنامه سازان و تولید كنندگان هستیم. وي 
از مديران شبكه ها خواس��ت تهیه كنندگان سیما را از نزديك با 

امكانات و ظرفیت هاي موجود آشنا كنند.
 در جريان بازديد معاون و مديران س��یما از س��رديس جمشید 
مشايخي، داوود رش��یدي، محمدعلي كشاورز، علي نصیريان و 
عزت الله انتظامي اين نامداران و پیشكس��وتان عرصه تلويزيون 

و سینما رونمايي شد. 
همچنین از اين پس شهرك تلويزيوني مزين به سردري متناسب 

با شهرك خواهد بود.
...........................................................................................................

 تغييرات »پايتخت ۶«
 از روح باباپنجعلي تا حضور بهتاش

ب�ه  »پايتخ�ت«  تلويزيون�ي  مجموع�ه  كارگ�ردان 
بي�ان نکات�ي درب�اره داس�تان و موضوع�ات ط�رح 
پرداخ�ت.  مجموع�ه  اي�ن  شش�م  س�ري  در  ش�ده 
»س��یروس مقدم« كارگردان س��ريال »پايتخت« در گفت وگو 
با میزان، درباره تولید »پايتخت 6« عنوان كرد: موضوعات روز 
جامعه و اتفاقاتي كه در كش��ور مي افتند همگي متن »پايتخت 

6« را شامل مي شوند. 
وي ادامه داد: محسن تنابنده و خشايار الوند مشغول ايده پردازي 
براي رسیدن به داستاني جذاب هستند تا بتوانیم با دست پر وارد 
میدان شويم و قطعاً زماني فصل ششم اين مجموعه پرمخاطب 
تولید خواهد شد كه ما حرفي براي گفتن داشته باشیم. وي درباره 
تغییر در نقش ها نیز عنوان داشت: قطعاً فصل جديد با تغییراتي 
همراه خواهد بود، به عنوان مثال بهتاش به عنوان نماينده قشر 
جوان جايش در كار خالي بود و ش��خصیت باب��ا پنجعلي هم به 
دلیل كهولت سن و اينكه نمي توانس��ت خیلي ديالوگ بگويد، 
ديگر خیلي حضور چشمگیري در كار نداشت و در سري جديد 
ما از روح بابا پنجعلي بهره خواهیم برد كه جاي كار بیشتري براي 

نوشتن قصه و ديالوگ خواهد داشت. 
محس��ن تنابنده، احمد مهرانفر،  ريما رامین فر، علیرضا خمسه، 
هومن حاجي عبداللهي، نسرين نصرتي،  سارا و نیكا فرقاني اصل و... 

از بازيگراني هستند كه در اين سريال به ايفاي نقش پرداختند.

گفت وگوي »جوان« با سعيد مستغاثي درباره جشنواره »كن«

 فيلم فرهادي سفارش اتحاديه اروپاست
مطمئن باشيد فرهادی درباره تعرض های جنسی در غرب فيلم نمی سازد مگر با قرائتی كه آنها بخواهند

 اقبال»خندوانه« در غياب »دورهمي« 
و بازگشت »جناب خان« 

طب�ق اع�لام ش�بکه نس�يم و همچنين 
س�ازندگان »خندوان�ه« پخ�ش اي�ن 
2۶ ارديبهش�ت م�اه و در  برنام�ه از 
ش�ب هاي رمض�ان قطعي ش�ده اس�ت. 
اولین قسمت از فصل پنجم برنامه »خندوانه« 
از هفته پاياني ارديبهشت ماه با طراحي و اجراي 
رامبد جوان از شبكه نسیم پخش خواهد شد. به 
گفته رامبد جوان، كارگردان و مجري خندوانه 

در حال حاضر روزهاي چهارشنبه، پنج شنبه و جمعه براي پخش اين برنامه در نظر گرفته 
شده است. جوان پیش از اين توضیح داده بود: ما قول داده بوديم »خندوانه« را فروردين 
ماه به آنتن تلويزيون برسانیم اما واقعیت اين است كه آنقدر كار داشتیم كه نشد. از تهیه 
جا تا دكور جديد و... اما قول مي دهیم از 26 ارديبهشت ماه به آنتن برسیم. بر اين اساس 
»خندوانه« تا ايام محرم پخش مي شود و پس از محرم و صفر نیز مجدداً روي آنتن خواهد 
رفت. پس از استقبال رامبد جوان از حضور جناب خان در خندوانه و همچنین برگزاري 

مذاكرات مختلف، نتايج به سمت تفاهم و يكدلي حركت كرد. 
اما در ش��رايطي كه به نظر مي رس��د »جناب  خ��ان« روزنه امیدي براي بازگش��ت 
»خندوانه« به روزهاي اوج خود باشد، اين احتمال نیز داده مي شود كه بعد از حواشي 

ايجاد شده، شايد اين عروسك نتواند آن محبوبیت سابق را به دست آورد. 
اين در حالي است كه اتمام برنامه مهران مديري – دورهمى-  و خالي شدن آنتن شبكه 
نسیم از شوهاي تلويزيوني گفت وگو محور، اين احتمال را هم پررنگ مي كند كه برنامه 
رامبد جوان حداقل در قسمت هاي ابتدايي در جذب مخاطب موفق باشد و ادامه اين 

موفقیت، منوط به عملكردي است كه سازندگان در پیش مي گیرند.

گوينده خبر و مجري شبکه قرآن:

شبکه قرآن نياز به بازنگري براي مردمي شدن دارد
   معصومه طاهری

مونا اورعي فارغ التحصيل مهندسي معماري و دين پژوه حوزه 
دانشجويي علوم اسلامي است كه حدود ۱0سالي مي شود در 
زمينه هاي مختلف در صدا وس�يما فعاليت دارد. اين بانوي 
جوان فعاليت�ش را در تلويزيون با حض�ور در برنامه بخش 
نوجوان»نيم رخ« ش�روع كرد و قرار بود بع�د از دوره اي به 
عنوان گوينده خبر 20:30 كار كند اما دست تقدير او را راهي 
شبکه قرآن و معارف كرد و هم اكنون نويسنده، گوينده خبر و 
مجري اين شبکه است كه در كنار آن نويسندگي نيز مي كند. 

چرا فقط در بخش قرآن فعال هستيد؟
سال 91در بدو ورودم به عنوان گوينده خبر 20:30يك سال 
مشغول تست بودم و در تحريريه اين بخش خبري هم مشغول 
شدم تا با فضاي ويژه آن آشنا شوم، همان موقع خانم گوينده 
خبر قرآني از شبكه رفت و به دلیل سابقه بنده در شبكه خبر 
و تحصیلات حوزوي بلافاصله جانش��ین او شدم، اين اتفاق را 
حكمت خدا و خیر خودم مي دانم و امروز به خاطر حضورم در 
اين بخش خبري بسیار مفتخرم و ناراحتم كه چرا شبكه قرآن 

سیما بايد آن قدر كم مخاطب داشته باشد. 
دليل كم مخاطب بودن شبکه را چه مي دانيد؟

دلايل بسیار زيادي دارد. آنچه در بخش هاي مختلف جامعه و به 
خصوص قشر مذهبي ما به چشم مي خورد نبود دغدغه و انگیزه 
درست براي انجام كار اس��ت. مديران و زيرمجموعه هاي اين 
شبكه هنوز نیاز جامعه در زمینه هاي ديني را نمي شناسند و به 
نظرم بي انگیزه هستند. از قديم گفته اند اگر مي خواهید چیزي را 
خراب كنید از آن دفاع بد كند و متأسفانه اين اتفاق در زمینه هاي 
مختلف مي افتد. نكته ديگر نبود شناخت اولويت هاست كه بسیار 
اهمیت دارد. شبكه قرآن نكات هنري را در ارائه مضامین ديني 
رعايت نمي كند و گل درشت و مبالغه آمیز دين را تبلیغ مي كند، 
جامعه امروز اصلًا اين را نمي پذيرد، البته معاونت سیاس��ي در 
اخبار قرآني بسیار خلاق و دغدغه مند است و من اين را بسیار در 

مديران پیشین و فعلي اخبار سیما مي بینم. 
به عنوان كارمند شبکه از انتقاد صريح نسبت به 

مديران و عملکرد شبکه نگران نيستيد؟
اولاً من كارمند شبكه قرآن نیستم در معاونت سیاسي سازمان 
فعالیت مي كنم، اين اشتباه را خیلي ها مي كنند. ما يك معاونت 
سیما داريم و يك معاونت سیاسي كه همه بخش هاي خبري در 
معاونت سیاس��ي تهیه و تولید و پخش مي شود. استوديوي ما 
همان استوديوي بخش هاي خبري شبكه هاي ديگر است. ثانیاً 
انتقاد من به بدنه مذهبي كل جامعه است كه شبكه قرآن هم از 
آن مستثني نیست. اگر قرار بر نگراني از انتقاد باشد پس بنده هم 

جزو همان دسته اي هستم كه اولويت ها را رعايت نمي كنم. 
براي پوياتر شدن شبکه قرآن و جامعه قرآني چه 

بايد كرد؟
نیازمند جلسات تخصصي و بحث و تبادل نظر صاحبنظران در 
اين زمینه است، با چند جمله نمى توان به آن پرداخت اما اولین 
قدم براي درست كردن چیزي، قبول اشتباه بودن آن است، تا 
زماني كه ما نپذيريم يا ندانیم كه مسیرمان اشتباه است هیچ 

كاري نمي شود انجام داد. 
به نظر خودتان جالب ترين برنامه شبکه قرآن كدام 

برنامه است؟
برنامه مناسبتي ماه رمضان با نام 1449 كه حفظ قرآن و معرفي 
جامعه قرآني را در دستور كار داشت برنامه موفق و خوبي بود. 

ش�ما در گفت وگوي خبري ش�بکه قرآن ه�م اجرا 
داش�ته ايد، همراهي مهمانان كه عموماً از مسئولان 
روحاني هستند با مجريان و سؤالاتشان چطور است؟

به خاطر نزديكي به اجراي غیرخبري از آن بسیار لذت مي برم. 
گفت وگوي من بیشتر با بانوان بوده است مانند دكتر افتخاري، 
دكتر خزعلي و دكتر آيت الله؛ افرادي كه علاقه مند به پاسخگويي 
و دغدغه مند هس��تند، بعضاً حتي اين گف��ت وگوها منجر به 

فعالیت هاي ديگري در زمینه هاي فرهنگي هم شده است. 
اگر كسي بخواهد وارد فضاي كاري شما در زمينه 
نويسندگي تلويويوني يا اجرا شود چه بايد بکند؟ 
درحال حاضر كار بسیار سختي است. ممارست و عشق فراوان 
مي خواهد. خود من س��ال هاي زيادي تلاش كردم، با مديران 
مختلفي حرف زدم، كار ارائه دادم، البته خدا هیچ تلاش��ي را 
بي ثمر نمي گذارد، به ش��خصه به صلاح و خیر خداوند بسیار 
معتقدم و فكر مي كنم همه چیز در سیطره اختیار و نگاه اوست و 
از اين موضوع نگران هم نیستم. چه چیزي از اين بهتر كه خدايي 
كه تو را بیش از همه مي شناسد و بر اول و آخر زندگي تو عالم 
اس��ت براي تو برنامه ريزي كند. وقتي در هر كاري به او توكل 

كنیم هرچه پیش آيد خوش آيد.

    ديده بان 


